
چهارشنبه 12 آذر 1399، 16 ربیع الثانی 1442 ،2 دسامبر 2020، شماره 3625، صفحه3سیاسی

سرویس سیاســی- ابوالفضل عمویی در جریان 
بررســی کلیات این طرح در مجلــس گفت: هدف این 
طــرح مقابله با تحریم های غربی اســت و ما باید اعمال 
تحریم ها دشــمنان را هزینه بر کنیم. تغییر محاسبه غلط 

دشمنان هدف اصلی این طرح است.
وی افزود: تخریب و امنیت مردم و کشتن دانشمند 
ما باید هزینه بر باشــد. راه شــهدا برای مسیر توسعه و 
پیشرفت کشــور باید تقویت شود. این نماینده مجلس 
تاکید کرد: محاســبات غلط راهبردی دشمن باید تغییر 
کنــد و ما فکــر می کنیم با تمرکز بر برنامه هســته ای و 
بازرســی ها اعمال شــده، می توانیم به بــی توازنی های 
موجود پاسخ دهیم. ابراهیم عزیزی،نماینده مردم شیراز 
به عنوان مخالف طــرح دوفوریتی اقدام راهبردی برای 
لغــو تحریم ها در مجلس گفت:ما معتقدیم که باید غنای 
طرح را بیشــتر کنیم. ما باید آخرین پایگاه های نفوذ را از 
دشمن بگیریم و باید در ماده ۶ این طرح تجدید نظر کنیم. 
رئیس کمیته سیاست داخلی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس تاکیــد کرد: خبر های که ما 
داریم حاکی این است که اگر ماده ۶ تصویب شود دشمن 
از همین مدت پیش بینی شده قصد حداکثر سوءاستفاده 

را دارد.
ایــن نماینده مجلس تصریح کرد: در هفت ســال 
گذشــته فرصت های زیادی به دشمن داده شد. تشدید 
تحریم های فلج کننده در همین ایام بود و بیشترین فشار 
اقتصادی از همین مجالی که به دشــمن دادیم علیه ایران 
اعمال شــد. باور ما این اســت که باید راه نفوذ را بست. 
یک روز فرصت دادن به دشمن در شآن مجلس یازدهم 

نیست.
مهــدی صباغیــان بافقی به عنــوان مخالف طرح 
مذکــور در صحن مجلس گفت:ما همه تعهدات خود را 
در برجام عمل و طرف مقابل به این تعهدات عمل نکرد. 
کشــورهای اروپایی با سیاست هویج و چماق عرصه را 

مدیریت می کنند.
وی تاکید کرد: طبق قوانین دولت باید هرگونه عدم 
پایبنــدی طرف مقابل را بــه دقت رصد کرده و اقدامات 
متقابل را انجام داده و همکاری داوطلبانه را متوقف کند. 
دوستان ما در کمیســیون امنیت ملی باید بگویند دولت 

چه کرده است؟
صباغیان بیان داشــت: خواهش می کنیم مجلس به 
صــرف تهیه قانون توجه نکند تا به برخی موضوعات به 

طور جدی ورود شود.
این نماینــده مجلس تاکید کرد: هرکس در عرصه 
جهانی ضعف نشان دهد، دشمن را گستاخ تر می کند؛ما 

باید باهم یک هدف را در پیش بگیریم. من از دوســتان 
می خواهــم به این طرح رای ندهند تا این طرح در قالب 

طرح سه فوریتی به صحن ارائه شود.
رجــب رحمانی در موافقت با این طرح در مجلس 
گفت: آمریکا یک شیطان بزرگ است و از تعهدات خود 

در برجام خارج شد.
وی افــزود: از نمایندگان می خواهیــم به کلیات 
ایــن طرح رای بدهند . این طــرح برای منافع ملی ،رفع 

تحریم ها و حل مشکلات معیشتی مردم است.
این نماینده مجلس بیان داشــت: طرح فوق گام به 
گام عملیاتــی می شــود و تحریم ها را رفع خواهد کرد.
درباره این طرح اجماع شــده است.در حال حاضر ما در 
تحریم دارو و غذا هســتیم. همچنین این طرح از ورود 

جاسوسان به اماکن هسته ای ما جلوگیری خواهد کرد.
رحمانی تصریح کرد: امروز روحیه شــهید مدرس 

باید در مجلس عملی شود.
محمد سبزی در موافقت با طرح مذکور در صحن 
مجلس بیان داشت: امروز باید نشان دهیم که مجلس در 

راس امور است . 
این طرح موافق مطالبات مردم و عقل اســت. وی 
تاکید کــرد: نمی دانیم چرا برخی باز نوای مذاکره ســر 
می دهنــد . مردم ما امروز مطالبه دارند، چقدر باید تجربه 
کنیم. دشــمن به کدام وعده خود عمل کرد این درحالی 
است که ما به همه تعهدات خود عمل کردیم. کدام عقلی 
اجازه می دهد که دشمن بیاید و از همه مراکز هسته ای ما 
بازدید کرده و جاسوســی کنند.با این طرح باید داغی بر 

دل اسرائل و آمریکا بگذاریم.

ســبزی تاکید کرد: امروز نمایندگان نشان می دهند 
که ســرباز ولایتند و انشالله یک تودهنی بر دهان استکبار 
خواهند زد.بهروز کمالوندی در صحن مجلس شــورای 
اســلامی گفت:تزریق ناامیدی در جهت منافع کشــور 
نیست و مایوس کردن مردم بازی در زمین دشمن است.
وی بیان داشت: صنعت هسته ای ما امروز شاداب و 
فعال کار خود را انجام می دهد و اما برخی این پیشرفت ها 
را زیر ســوال می برند و می گویند این طرح نابود شــده 
است.وی بیان داشت: شــما توقع دارید در مدت کوتاه 
نسل ۶ سانتیفیوژها عملیاتی شود، لذا صنعت هسته ای ما 
شاداب است.احیای قلب راکتور آب سنگین اراک در دو 
ماه قابل عمل اســت اما برخی می گفتند قلب این راکتور 
نابود شده اســت.اجرای پروتکل الحاقی در روند غنی 
ســازی مشکلی را ایجاد نمی کند. حجت الاسلام مجتبی 
ذوالنور، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
صحن مجلس گفت: ســخنگوی سازمان انرژی اتمی به 
نوعی موافــق کلیات طرح بود. این نماینده مجلس بیان 
داشــت :کلیات این طرح بایــد با بالاترین رای تصویب 
شــود و روی جزئیــات می توانیــم بحث کنیــم. ما در 
اینکــه باید به کلیات رای دهیــم تردیدی نداریم.رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح 
کرد: دشمن اگر عکس العمل درخوری نبیند جسارتش 

بیشتر خواهد شد. آنها زبان زور و تقابل را می فهمند . 
نباید در ما سســتی و تزلزلی دیده شود. باید کلیات 

بدون یک رای مخالف تصویب شود.
نمایندگان پس از تصویب این طرح، شعار مرگ بر 

آمریکا و مرگ بر اسرائیل و الله و اکبر سر دادند.

ســرویس سیاسی- ســخنگوی 
دولــت با بیــان اینکه موضــوع برجام 
و برنامــه هــای هســته ای از اختیارات 
شــورای عالی امنیت ملی است، گفت: 
مسئولیت هر گونه تصمیم درباره برجام 
و برنامه های هسته ای براساس اصل ۱۷۶ 
قانون اساســی فراقوه ای بوده است هیچ 
نهــاد و قوه ای به تنهایی نمی تواند خارج 

از این چارچوب اقدام کند. 
»علــی ربیعی« در نشســت خبری 
گفت: دولت شهادت فرزند جامعه علمی 
ایــران را بــه مقام معظم رهبــری، مردم 
شــریف و صبور، جامعه علمی کشور و 
خانواده ایشــان تبریک و تسلیت عرض 

می کند.
ســخنگوی دولت افزود: این ترور 
وحشــیانه پــدری را از خانــواده خود، 
دانشــمندی را از جامعه دانشــگاهی و 
شــهروندی افتخار آفریــن را از ملت ما 
گرفت امــا هرگز نخواهد توانســت به 

هدفی فراتر از این دست بیابد.
ربیعی افزود: قطعاً تروریســت ها 
به اهــداف خود نخواهند رســید دانش 
هســته ای و دفاعــی ما ترور شــدنی و 
برگشــت پذیر نیســت مردم مــا هم نه 
تنهــا متاثر از عملیــات روانی این ترور 
قــرار نگرفتند بلکه همانطــور که رفتار 
این روزهای آنها نشــان داد، هوشمندتر 
و متحدتر نســبت به منافــع ملی و برابر 

دشمنان واقعی ملت ما شدند.
دســتیار ارتباطات اجتماعی رییس 
جمهــوری بــه هم زدن آرامــش روانی 
جامعــه ناامید کردن مردم و دســتیابی به 
پیروزی و به عقب راندن فشار حداکثری، 
ایجاد سردرگمی در اســتراتژی ایران و 
واداشــتن به بازی در زمین دشمن و در 
نهایت برهم زدن امنیت منطقه و مسدود 
کــردن روزنه های صلــح و آرامش را از 

اهداف این ترور عنوان کرد.
ربیعی به هم خوردن فضای امنیت 
جهانی با توجه به تغییرات پیش رویی که 
فرصتی برای احقــاق حقوق ملت ایران 
فراهم می آورد و این تروریست ها خود 
را بازنــده آن می بینند هــدف دیگر این 
عملیات تروریســتی عنوان کرد و گفت: 
تروریســت ها به ضعف بنیــادی خود 
آگاهنــد و می دانند  که نمی توانند موتور 
پیشرفت های علمی ایران را  متوقف کنند 
و مقابل عــزم و اراده ایران و ایفای نقش 
موثــر در صلح، امنیت و جامعه جهانی و 
باز داشتن ایران از برخورداری از فناوری 
صلح آمیز هســته ای، اقدامــی زبون و 

حقیرانه سامانه دادند.

ســخنگوی دولت خاطرنشان کرد: 
تروریســت ها با شگرد شیطانی سعی در 
جبران ضعف خود دارند. آنها در همراهی 
با پادوهای رســانه ای خود می کوشند با 
بزرگنمایــی اقدام حقارت آمیزشــان و 
لاپوشانی نیات سیاسی پلیدشان به ذهن 
و اراده مــا رخنه کنند که البته چنین اجازه 
پیدا نکــرده و نخواهند کرد. ربیعی ادامه 
داد: خلاف آنچه در رســانه های خارجی 
می شــنویم در مورد ترور شهید محسن 
فخری زاده دانشمند هسته ای کشورمان 
سازمانهای تروریســتی و جاسوسی به 
رغم ادعایهای زیاد خود زیر پوشــش ما 
قرار داشــتند و محل وقــوع ترور پیش 
بینی شــده بود و با کمی دقت و رعایت 
پروتکل های حفاظتی می توانســتیم این 
جنایــت را نــاکام بگذاریــم.   وی ادامه 
داد: در همین حال دســتگاههای امنیتی 
چون همیشــه برای بهبود هر چه بیشتر 
رویه های خود و اظمینان از تکرار نشدن 
این اتفاقات ناگوار تمام تلاش خود را به 

کار خواهند گرفت.
سخنگوی دولت اظهار کرد: دولت 
از همان نخســتین ســاعت های انتشار 
بیانیات مقام معظم رهبری، براســاس دو 
رهنمود ایشــان، خــود را متعهد کرد که 
بســیج تمام قوای خود را برای پیگیری 
و مجازات عاملان و آمران این جنایت و 
ودیگر اینکه اطمینان از تداوم راه پرفروغ 
شهید فخری زاده و مجموعه ای بزرگ از 
دانشمندان ما در صنایع گوناگون با شتابی 
توقف ناپذیر و اراده ای راســخ تر از قبل 

سامان دهد.
سخنگوی دولت در بخش دیگری 
از  این نشســت درباره آخرین وضعیت 
کرونا در کشــور، گفت: پــس از اعمال 
تعطیلی های گســترده و رعایت رضایت 
بخش مردم آمارها نشــان می دهد تعداد 
بستری ها رو به کاهش و روند نزولی دارد 
با این روند پیش بینی می شود مرگ و میر 

در آینده کاهش خواهد داشت.  
ربیعی، گزارش ها حاکی است اکثر 
استان ها نســبت به هفته های قبل وضع 
بهتــری را دارد. در عین حال نگرانی این 

روزهای ما در استان های جنوبی است.
وی اضافــه کرد: به دلیل زمســتان 
دیررس در این اســتان ها همراه با روشن 
شدن وســایل گرمایشــی و بسته شدن 
پنجره ها، جابجایی هوا و تهویه مناســب 
با مشــکل روبرو خواهند شــد. بنابراین 
به شــهروندان استان های جنوبی توصیه 
می کنم از اجتماعات فامیلی و غیر ضرور 
در منازل و محل های سربسته خودداری 
کننــد. ربیعی با بیان اینکــه برنامه اصلی 
در ایــن مرحله برای قطع شــیوع تمرکز 
بر روی قطع حرکت ویروس به وســیله 
مبتلایان اســت، افزود: مجموع مبتلایان 
حدود ۳ درصد جامعه است که شناسایی 
آنها را شــروع کرده ایم  و ردیابی ها برای 
قطع انتقال و تســری ویروس با شــدت 

ادامه خواهد داشت.
ســخنگوی دولــت در ادامــه از 
هموطنان مبتلا خواست با مراعات، عدم 
تماس و خود قرنطینه کردن به مسوولیت 
خــود در قبال دیگران عمل کنند و افزود: 
اگــر مبتلایان همکاری کرده و قرنطینه را 
رعایت کنند بدون آسیب به معشیت مردم 

کار را ادامه خواهیم داد.
وی یادآورشــد: بنا بر گزارش ارائه 
شده از بهبود مسیر رشد اقتصادی از فصل 
دوم ۱۳۹۹ پیش بینی می شــود در پایان 
ســال به رغم فشارها و جنگ اقتصادی و 
با وجود اینکه رشــد ارزش افزوده نفت 
و گاز طبیعی ما کاهش داشــته است، در 
گــروه کشــاورزی ۲.۱ درصد، صنایع و 
معاون ۳.۳ درصد، در صنعت ۶.۳ درصد 
و خدمات ۱ درصد رشد خواهیم داشت. 
بنابراین رشد تولید ناخالص داخلی ما به 
۱.۱ درصد و رشد ناخالص داخلی بدون 
نفت ۱.۸ درصد در پایان سال خواهد بود.

 ربیعــی در پاســخ به ســوالی در 
خصــوص طــرح نماینــدگان مجلس 
شــورای اســلامی مبنی بر اقدام فوری 
برای لغو تحریم ها گفت: در جلســه روز 
یکشنبه دولت جناب آقای امیری معاون 
پارلمانی رییس جمهور طرح نمایندگان 

محترم را در دولت مطرح کردند.  
وی اظهــار داشــت:به نظر دولت، 
موضوع از اختیارات شورای عالی امنیت 
ملی اســت و مسئولیت هر گونه تصمیم 
دربــاره برجام و برنامه های هســته ای 
براساس اصل ۱۷۶ قانون اساسی فراقوه 
ای بوده است هیچ نهاد و قوه ای به تنهایی 
نمی توانــد خارج از این چارچوب اقدام 

کند.
 ســخنگوی دولت تصریح کرد: به 
نظر می رســد مجلس هــم نمی تواند در 
این موضوعات وارد شود و قطعا شورای 
نگهبان در مــورد این طرح به این موارد 
توجه خواهد کــرد و به محدودیت های 
قانونی، ملاحظات و مصلحت های ملی 

توجه خواهد شد.
ربیعی یادآورشــد: آنچه در عنوان 
طرح نمایندگان محترم آمده، برداشــتن 
تحریم ها است. انباشت اورانیوم با غنای 
۲۰ درصد و همینطور عدم اجرای پروتکل 
الحاقی منجر به دائمی شــدن تحریم ها 
می شود، در اینصورت به مذاکرات هسته 

ای و برجام نیازی نمی بود.
دســتیار ارتباطات اجتماعی رییس 
جمهوری اضافه کــرد: ما قبل از برجام، 
پروتــکل الحاقــی را اجــرا نمی کردیم 
و صدهــا کیلوگــرم اورانیوم با غنای ۲۰ 
درصــد در اختیار داشــتیم اما همچنان 
ذیل سخت ترین تحریم های چندجانبه 
شورای امنیت سازمان ملل متحد بودیم. 
بنابرایــن اگر هدف از طرح آنطور که در 
عنــوان آن آمده »اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها« باشــد، بر اساس تجربه های 
پیشــین، این طرح شــامل کیفیت غنی 
ســازی و عدم اجرای پروتکل الحاقی، 

کمکی به لغو تحریم ها نمی کند.
 وی ادامــه داد: امروز بیش از ۳ تن 
اورانیوم غنی شــده در اختیــار داریم و 
ماهانه بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ کیلوگرم اورانیوم 
غنی شــده تولید می کنیم کــه این میزان 
تقریبا و حدودا با ظرفیت تولید کشور قبل 
از برجــام برابری می کند. بنابراین برجام 
تاثیری بر حجم و کمیت عددی اورانیوم 
غنی شده هم نداشته است. به این ترتیب، 
هیچگونه جای نگرانی نیست. امیدواریم 
هر تصمیمی گرفته می شود، همه جوانب 

آن سنجیده شود.

منفعت نبرد

طرح مجلس 

ادای احترام خاص 

نبود مشتری 

واکنش روسیه 

به ۱۵ رسید

دناپلاس 

خواستِ کیهان 

خواستِ کیهان 

دادگاه »پوری حسینی« 

عاقبت راه 

معــاون اول رئیس جمهور در اجلاس شــانگهای گفت : ایران منفعت قابل توجهی 
از اجرای برجام نبرده اســت؛ اما همچنان برای تقویت رویکرد چند جانبه گرایی، درصدد 
بازگشت توازن و تعادل در انجام تعهدات طرفین به این توافق بین المللی است. انتظار داریم 
نهادهای بین المللی، منطقه ای و دولت ها در برابر تروریسم دولتی سکوت نکنند. ایران در 

فرصت مناسب به این جنایت ضد انسانی پاسخ قاطع و حساب شده خواهد داد.

کاردار اســبق کشورمان در انگلیس گفت: مجلس شورای اسلامی دو فوریت طرح 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها را با ۲۳۲ رای موافق تصویب کردند. متاسفانه روی آوردن 
به چنین تصمیماتی دست ایران را در عرصه سیاست خارجی خواهد بست و دست رقبای 
ایران را از آنچه آنها اراده کرده اند باز می گذاریم. فکر می کنیم این یک طرح راهبردی است؛ 

اما درست بر خلاف منافع ملی کشور محسوب می شود.

یکی از مهمترین لحظات پیروزی ۴ بر صفر تیم فوتبال بارسلونا مقابل اوساسونا در 
ورزشــگاه نوکمپ، پس از به ثمر رســیدن گل چهارم بازی توسط لیونل مسی بود. کاپیتان 
آرژانتینی بارسا پس از زدن تنها گلش در این بازی، پیراهن خود را درآورد تا پیراهن شماره 
۱۰ تیم نیوولز اولدبویز آرژانتین را به نمایش بگذارد، پیراهنی که زمانی بر تن دیه گو مارادونا 
اسطوره فقید این تیم بود. ادای احترام خاص مسی به مارادونا، اما نه تنها برای او یک کارت 
زرد به همراه داشت بلکه هزینه ای سه هزار یورویی هم روی دست باشگاه بارسلونا گذاشت.

با کاهش تورم انتظاری و نرخ ارز از یک ســو و اثرات روانی احتمال لغو ممنوعیت 
واردات خودرو، بازار خودروهای خارجی کشــور نیز در مسیر سقوط قیمت قرار گرفت. 
طبق اخبار رسیده از بازار، طی سه تا چهار هفته گذشته، قیمت خودروهای وارداتی ریزشی 
شدید را تجربه کرده، تا آنجا که فعالان بازار از افت قیمت تا مرز ۳۵ درصد نیز صحبت به 

میان می آورند.

نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی در وین گفت: در ارتباط با ترور دانشمند 
ایرانی، شــماری از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی جمهوری اسلامی ایران، خواستار 
توقف اجرای پروتکل الحاقی و توقف بازرسی های آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران 
شدند. علت و انگیزه این تقاضا قابل درک است؛ اما احساسات و هیجانات همیشه به یافتن 
راه حل های درست کمک نمی کند. پروتکل الحاقی در جهت منافع همه ازجمله تهران است.

شــرق نوشت: آش آن قدر شور شــده که این  بار هم جناحی هایش اقدام به تکذیب 
ادعاهایش کردند؛ شاید، چون برای نخستین بار کریمی قدوسی، نماینده اصولگرای مجلس، 
گل به خودی زده است! رجانیوز، رسانه نزدیک به جبهه پایداری، در کانال تلگرامی اش نوشت: 
»محتوای توییت ]کریمی قدوسی[از سوی منابع رجانیوز تکذیب شد« کریمی قدوسی رکورد 
تکذیب را در میان نمایندگان و حتی چهره های سیاسی از آنِ خود کرده است. تا اینجا تقریبا 
۱۵ ادعای مربوط به او را »شــرق« احصا کرده که از ســوی دیگران تکذیب شده اند، ولی به 
احتمال زیاد تعداد واقعی بیشتر از این موارد است. نکته مهم این که این فرد با این پیشینه برای 

حضور در مجلس یازدهم تأیید صلاحیت شده است!

روزنامه جمهوری اسلامی با اشاره به روز دهم آذر که به نام روزمجلس نامگذاری شده 
است نوشت: بی تعارف باید بگوییم اکنون در مجلس شورای اسلامی، فردی با ویژگی های 
مــدرس نداریــم و این یک نقص بزرگ و یک فقر واقعی بــرای مجلس و قوه مقننه نظام 
جمهوری اسلامی است. اگر فقط ساده زیستی و قناعت و مردم داری شهید مدرس در وجود 
نمایندگان فعلی مجلس شورای اسلامی باشد، سایر ویژگی ها نیز به تدریج پدید خواهند 
آمد، ولی افسوس که حقوق های ده ها میلیونی، وام های کلان، دناپلاس و منازعات سیاسی 

و جناحی اجازه برآورده شدن این انتظار را نمی دهند.

عباس عبدی در پاسخ یادداشت کیهان در کانال تلگرامی خود نوشت: مسأله مهم تر 
از اصل ترور در ماجرای اخیر، نفوذ اســت؛ این را که نمی توان با حمله به حیفا یا هر جای 
دیگر حل کرد. این از اصل ترور مهم تر است و هر گونه تأکیدی بر این ترور بدون توجه به 
مسأله نفوذ گسترده اطلاعاتی، نوعی خودزنی و راه گم کردن است. در حالی که این مسأله 
برای ترور ســردار ســلیمانی اصلًا وجود نداشت. در مورد اخیر برحسب قراین و شواهد، 
می توان با قاطعیت گفت که اسراییل اقدام کرده است، ولی مگر اقدامات مشابه علیه اسراییل 
وجود نداشــته اســت؟ چرا اسراییل پاسخ رسمی و آشــکار به آنها نمی دهد؟ چون از نظر 
عرف سیاسی پذیرفتنی نیست. بنابراین پاسخ مناسب به این اقدام، حمله به حیفا نیست که 
پیشــنهاد خالی بندانه! و حتی احمقانه ای اســت. اگر می توان پاسخ داد باید از نوع خودش، 

یعنی عملیات مخفی باشد.

عباس عبدی در پاسخ یادداشت کیهان در کانال تلگرامی خود نوشت: مسأله مهم تر 
از اصل ترور در ماجرای اخیر، نفوذ اســت؛ این را که نمی توان با حمله به حیفا یا هر جای 
دیگر حل کرد. این از اصل ترور مهم تر است و هر گونه تأکیدی بر این ترور بدون توجه به 
مسأله نفوذ گسترده اطلاعاتی، نوعی خودزنی و راه گم کردن است. در حالی که این مسأله 
برای ترور ســردار ســلیمانی اصلًا وجود نداشت. در مورد اخیر برحسب قراین و شواهد، 
می توان با قاطعیت گفت که اسراییل اقدام کرده است، ولی مگر اقدامات مشابه علیه اسراییل 
وجود نداشــته اســت؟ چرا اسراییل پاسخ رسمی و آشــکار به آنها نمی دهد؟ چون از نظر 
عرف سیاسی پذیرفتنی نیست. بنابراین پاسخ مناسب به این اقدام، حمله به حیفا نیست که 
پیشــنهاد خالی بندانه! و حتی احمقانه ای اســت. اگر می توان پاسخ داد باید از نوع خودش، 

یعنی عملیات مخفی باشد.

نخستین جلسه رسیدگی به اتهامات »میر علی اشرف عبدالله پوری حسینی« رییس 
پیشیین سازمان خصوصی سازی در شعبه اول دادگاه کیفری یک استان تهرام به ریاست 
قاضی جواهری در برگزار شد. با توجه به شرایط ویژه کرونایی و ضرورت رعایت ضوابط 
ستاد ملی کرونا این جلسه با رعایت پروتکل های بهداشتی و حضور محدود حضار برگزار 
شد. نماینده دادستان گفت: پوری حسینی رییس سازمان خصوصی متهم است به اخلال 
عمومی در نظام تولیدی کشــور از طریق واگذاری بنگاه های کلان دولتی بدون رعایت 
تشریفات قانونی و بدون توجه به اجرای سیاست های کلان اصل ۴۴ و مقررات مربوطه 

و کارشناسی غیرمعتبر.

یک کارشناس امور بین الملل گفت: برخی از مخالفان برجام که اتفاقا در مجلس 
نیز حضور دارند، می خواهند در کنار اهداف تبلیغاتی خودشان، همان روند تخریبی علیه 
دولت را ادامه بدهند و بگویند دلواپسی ما از سیاست خارجه دولت بی جا نبوده و ترور 
شهید فخری زاده یکی از نتایج همین اقدامات است که البته این موضوعات هیچ ارتباطی 
با هم ندارند. علی بیگدلی با اشاره به مصوبه اخیر مجلس برای خروج از پروتکل الحاقی 
در واکنش به ترور شــهید فخری زاده، گفت: این اقدام مجلس به هیچ عنوان نمی تواند 
به نفع مصالح و منافع کشور باشد. من فکر می کنم که این اقدام مجلس بیشتر یک اقدام 
عاطفی بود که به ظن خودشــان بتوانند جامعه را آرام کنند، وگرنه اصلا اقدام درستی و 
متناســبی با اتفاق تروریستی اخیر نبود. مضاف بر اینکه اساسا این مباحث و مسائل در 
حوزه اختیارات مجلس نیست که راسا درباره سیاست خارجه تصمیم گیری کند و باید 
درباره این مسائل شورای عالی امنیت ملی و رهبری تصمیم گیری کرده و نظر نهایی را 
بدهند. این کارشناس سیاست خارجی با بیان اینکه راهی که مجلسی ها شروع کرده اند 
عاقبت کارش کره شمالی خواهد بود، تصریح کرد: اگر فرض کنیم که اقدامات مجلس 
عملیاتی شود و در ادامه ایران از NPT و برجام و پروتکل الحاقی خارج شود، ما نهایتا 
مورد توجه شورای عالی امنیت قرار می گیریم و آنان برای حل این مساله قطعا به ایران 
تذکراتی خواهند داد که اگر مورد توجه قرار نگیرد، ما در منشور و ذیل قطعنامه ها قرار 
گرفته و در نهایت مشــمول تحریم  همه کشــورها خواهیم بود؛ این یعنی آنکه بهانه ها 
و مســیرها برای جنگ افروزی دشمنان علیه ایران هموار خواهد شد و آنان با ادعاهای 

واهی می توانند به راحتی علیه ایران اعلان جنگ کنند.

اخبار ویژه ...

ربیعی سخنگوی دولت: 

تصمیم درباره برجام 
و برنامه هسته ای طبق اصل ۱۷۶ فراقوه ای است

تصویب کلیات طرح دوفوریتی 
» اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها « 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز گذشته  کلیات طرح دوفوریتی اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از
 حقوق ملت ایران را با ۲۴۸ رأی موافق به تصویب رسید.

سرویس سیاســی- محمود میرلوحی 
گفــت: آقای منتجب نیا و آقای حکیمی پور که 
می گویند یک ساختار دیگری باید ایجاد شوند 
و شــورای عالی فایده ندارد از مدل بی عیب و 
نقص خــود رونمایی کنند تا ما هم بدانیم چه 
راهی باید در پیش بگیریم. فقط منتقد بودن که 
کاری از پیــش نمی برد. ما می گوییم در حال با 
همین ســازوکار می شود وارد انتخابات۱۴۰۰ 
هم و حالا که دوســتان انتقاد دارند بگویند که 
باید کرد؟« وضعیــت انتخاباتی اصلاح طلبان 
هنــوز در ابهام به ســر می برد و بســیاری از 
فعالان سیاســی این جبهه سیاسی از نبود یک 
تشــکیلات اجماع ســاز ابراز گلایه می کنند. در این بین مشخص نیست که شورای عالی 
سیاســت گذاری اصلاح طلبان که در انتخابات ریاست جمهوری۹۲، انتخابات مجلس۹۴، 
انتخابات ریاســت جمهوری۹۶ و حتی انتخابات اخیــر مجلس یازدهم نقش  اصلی را در 
هماهنگی نیروهای اصلاح طلب ایفا می کرد، چه وضعیتی خواهد داشت؟ و آیا احیا می شود 
یا شاهد تشکیلات جایگزینی خواهیم بود یا آنکه اصلا در این دوره انتخابات اصلاح طلبان 
تشکیلاتی خاص نخواهند داشت. احیای شورای عالی در شرایطی سخت به نظر می رسد 
که انتقادها از آن شورا بیش از گذشته هم شده است، برای مثال اخیرا رسول منتجب نیا گفت 
که اساســا تشکیل چنین شورایی از اساس غلط بود و احمد حکیمی پور هم در گفت وگو 
با »نامه نیوز« گفت که این شورا به احزاب اصلاح طلب لطمه زد و برخی در آن شورا سعی 

می کردند اقدامات پشت پرده خود را به نام اصلاح طلبان تمام کنند.
محمود میرلوحی، از اعضای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در واکنش به 
منتجب نیا و حکیمی پور گفت: »آقای منتجب نیا و آقای حکیمی پور که این روزها انتقادهای 
تندی علیه شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان می کنند، هیچگاه مواضعشان همراه با 

شورا نبود و از همان دوره اول شورا با این تشکیلات مشکل داشتند«.
او درباره وضعیت فعلی شــورای عالی هم گفت: »در جریان انتخابات سال۹۲ یازده 
نفر از دوستان از جمله آقای موسوی لاری خدمت آقای خاتمی رفتند و پیشنهاد کردند که 
شورایی انتخاباتی تشکیل شود و قرار شد رئیس شورای هماهنگی هم به این شورا ملحق 
شود. شورای عالی دوم که در انتخابات مجلس در سال۹۴ فعالیت کرد بعد از ارزیابی شورای 
اول تشــکیل شــد. که در هر دو دوره موفق عمل کرد. حتی به نظر من در دوره اخیر یعنی 
فعالیتش در انتخابات مجلس یازدهم هم قابل قبول بود زیرا بعد از ردصلاحیت های گسترده 
اصلاح طلبان شورای عالی توانست موضع گیری به جا و دقیقی داشته باشد و همه دوستان 
پای حرفشان ایستادند و زمانی که احساس کردند در انتخابات رقابتی شکل نمی گیرد گفتند 
که لیست نمی دهیم و هیچ لیستی از سوی شورای عالی ارائه نشد. بعد از انتخابات مجلس 
هم که کشور درگیر کرونا شد و با استعفای آقایان عارف و موسوی لاری تا کنون جلسه ای 
تشــکیل نشده است. البته بر اساس اساسنامه در غیاب رئیس و نایب رئیس، رئیس شورای 
هماهنگی می تواند از اعضا دعوت کند تا جلسه شورای عالی سیاست گذاری برگزار شود«.

این فعال سیاسی درخصوص اینکه چه زمانی تکلیف معلوم می شود، اظهار کرد: »به 
احتمال زیاد در همین آذرماه تکلیف معلوم می شود و مشخص می شود که چه تشکیلاتی 
نقش اجماع ســازی برای اصلاح طلبان را برعهده خواهد داشت. یا همین ساختار شورای 
عالی سیاست گذاری حفظ می شود یا تشکیلاتی شبیه به آن ایجاد می شود. در حال حاضر 
که وقت زیادی تا انتخابات نمانده است و در وضعیت کرونا هم قرار داریم بهترین راه همین 
است که با شورای عالی جلو برویم. آقای منتجب نیا و آقای حکیمی پور که می گویند یک 
ساختار دیگری باید ایجاد شوند و شورای عالی فایده ندارد از مدل بی عیب و نقص خود 
رونمایــی کننــد تا ما هم بدانیم چه راهی باید در پیش بگیریم. فقط منتقد بودن که کاری از 
پیش نمی برد. ما می گوییم در حال با همین سازوکار می شود وارد انتخابات۱۴۰۰ هم و حالا 
که دوستان انتقاد دارند بگویند که باید کرد؟« او در پاسخ به این پرسش که با توجه به اینکه 
احــزاب مختلف اصلاح طلب نامزدهای حزبی خود را معرفی کرده اند، این احتمال وجود 
دارد که جبهه اصلاحات بدون تشــکیلات اجماع ساز و با نامزدهای متعدد مانند انتخابات 
ســال۸۴ وارد عرصه شــوند، خاطرنشــان کرد: »به هر حال ما در دو دهه اخیر تجربه های 
زیادی به دست آورده ایم و از یاد نمی بریم که در سال۸۴ درحالی که ۶۰درصد آراء ازان ما 
بود، به دلیل نامزدهای متعدد انتخابات را واگذار کردیم. من تصور می کنم همه دوستان آن 
تجربــه را بــه یاد دارند و هیچ حزبی تمایل ندارد در نهایت اصلاح طلبان با چند نامزد وارد 
انتخابات شوند و این که اخیرا احزاب نامزدهای خود را معرفی می کنند برای آن است که 
فضای کشــور انتخاباتی شود و یخ سرد سیاست قدری آب شود و حتما در نهایت همه بر 
یک نامزد اجماع خواهند کرد و اجازه نمی دهیم تجربه انتخابات۸۴ تکرار شود«. او در پایان 
درخصوص نقش سیدمحمد خاتمی در انتخابات آینده گفت: »روال آقای خاتمی همیشه 
این بوده است که نظرات ارشادی بدهند و همیشه سعی کرده اند که هیچگاه در ابتدا خودشان 
به مسائل مختلف وارد نشوند. در این دوره انتخابات هم ممکن است نظری بدهند اما بعد از 
آنکه همه احزاب و گروه ها نظرات خود را بیان کردند و به رویه ای مشخص دست یافتند«.

سرویس سیاسی-عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت گفت: »کارگزاران در جریان 
انتخابات ۹۸ ضربه بدی خورد«.

اختلاف نظر ها در جریان اصلاحات هر روز بیشتر می شود و بعضا به حدی می رسد که 
در صورت توجه بیشتر به آن موجب انشقاق در این جریان خواهد شد. مثلا همین اختلافاتی 
که بین کارگزاران و سایر احزاب از جمله اتحاد ملت به وجود آمده است. اختلافاتی که اگرچه 
در قالب موضوع چگونگی مشارکت در انتخابات بروز کرده، اما در واقع به خاطر تلاشی است 
که کارگزاران برای ایفای نقش پدرسالاری می کند. این در حالی است که سایر اصلاح طلبان 
این حزب را در این قد و قواره ندیده و تن به تصمیمات آن نمی دهند. اظهارات دیروز فائزه 
هاشمی درباره این موضوع و نزدیکی و حمایتی که رئیس دولت اصلاحات از حزب اتحاد 
ملت دارد، نشان داد که اختلافات در جریان اصلاح طلبی جدی تر از این حرف ها است و حتی 

ممکن است به جدایی کارگزاران از این جریان منجر شود.
جلال جلالی زاده، عضو شــورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران از یک ســو وجود 
اختلاف نظر بین احزاب سیاسی را طبیعی دانسته و می گوید »اگر اختلاف نظر نبود که همه 
یکی می شدند. این اختلاف نظر ها در حد موضع گیری است و حزب کارگزاران نیز در مواضع 
و مسائل مختلف با سایرین اختلافاتی دارد« و از سوی دیگر تصمیم گیری درباره »بحث کلی 
شرکت در انتخابات یا چگونگی شرکت در آن را« جدا می کند و به نوعی ساز ناکوک زدن در 
این زمینه را تقبیح می کند. او با اشاره به رویکرد حزب اتحاد ملت در سال های گذشته، گفت: »تا 
جایی که من می دانم حزب مشارکت یا اتحاد ملت همیشه منافع خود را فدای جبهه اصلاحات 
کرده و مخلصانه در انتخابات ها حاضر شده و هیچ وقت هم سهم خواهی نکرده است. حتی در 
همین دوره آقای روحانی که مثل همیشه به میدان آمد و هزینه های مادی و معنوی هم پرداخت. 
اما در انتخابات مجلس وقتی اصلاح طلبان رد صلاحیت شدند و کسی نبود که این جریان را 
نمایندگی کند، تصمیم دیگری درباره مشارکت گرفته شد. آنجا بود که حزب کارگزاران تک 
روی کرد و با این کار هم به نوعی ابزار تمایل به جدایی از جبهه اصلاحات کرد و هم پایگاه 
سیاسی خود را بین مردم نشان داد«. این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه »کارگزاران 
در جریان انتخابات ۹۸ ضربه بدی خورد« گفت: »کاش این تصمیم را نگرفته بودند، زیرا هم 
خود را به نحوی از جرایان اصلاحات جدا کردند و هم دیدند که مردم به آنان رای ندادند و 
وجهه مردمی آنان معلوم شد. به هر حال امیدواریم که دوباره و در انتخابات ریاست جمهوری 
تک روی نکنند«.وی در واکنش به اظهارات اخیر فائزه هاشمی درباره نزدیک بودن سید محمد 
خاتمی به حزب اتحاد ملت نیز گفت: »آقای خاتمی پدرخوانده هیچ حزبی نیســت، او نگاه 
یکسانی به همه احزاب دارد و از نظر شخصیتی فرد دلسوزی است که همه در کنار هم می بیند. 
اینکه اتحاد ملت توجه بیشتری به نظر و رویکرد آقای خاتمی دارد، اما رویکرد و ویژگی حزب 
است که مثل برخی احزاب دیگر از ایشان استفاده ابزاری نمی کند«.عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت در پاســخ به اینکه آیا رویکرد فعلی کارگزاران می تواند مقدمه جدایی این حزب 
از جبهه اصلاح طلبی باشد؟ گفت: »این دیگر بنا به تصمیم خودشان است. اگر احساس کنند 
ماندن در جبهه اصلاح طلبی به نفعشان نیست حتما تغییر موضع می دهند. البته این را هم در 
نظر داشته باشید که اصلاح طلبی به جز هزینه نفعی ندارد و کسانی که به فکر منافع حزبی و 
فردی هستند، طبیعتا رویکرد خود را تغییر می دهند«.وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر 
اینکه کارگزاران در صورت جدا شدن از جبهه اصلاح طلبی چقدر امکان موفقیت دارد؟ گفت: 
»این به نظر مردم بستگی دارد و باید دید که چه رویکردی را در پیش می گیرند. البته در انتخابات 
مجلس یازدهم دیدیم که کارگزاران علی رغم تک روی و مشارکت موفقیتی به دست نیاورد. 
ضمن اینکه در صورت تک روی و پیروزی نیز جایگاه خود را نزد مردم از دســت داده و در 

واقع ماندن در قدرت را به بهای از دست دادن مردم، به دست خواهند آورد«.

محمود میرلوحی:

اجازه نمی دهیم تجربه انتخابات 
۸۴ تکرار شود

جلالی زاده عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت: 

کارگزاران در انتخابات ۹۸ ضربه 
بدی خورد


